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SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
ÜLAPEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA FONT /LK 3

AIN KIVI RG: KES PÄRAST MAAVAL TSUSE
KADUMIST IDA-VIRUMAAD KOOS HOIAB?/LK 4

UUDISED
PRESIDENT ANNAB
RIIKLIKUD AUMÄRGID ÜLE
NARVAS

Eesti Vabariigi juubelinädala
kalendris on 21. veebruar
Narva päev: president jagab
piirilinnas riiklikke teenete-
märke ja kohtub Raekoja
platsil rahvaga. LK 3

JÕHVIS JÄI
VÄLIREKLAAMI PROJEKT
SEISMA

Kuigi möödunud kevadel
andis volikogu Jõhvi vallava-
litsusele loa hakata tegele-
ma projektiga, mis näeb et-
te linnas mitmekümne rek-
laamivitriini paigaldamist,
siis praeguseks on projekt
seismajäänud. LK4

TÖÖHÕIVE: Paberil töökohti juurde, tegelikkuses ei muutu midagi

Pealinnast töökohtade ületoomine
on silmamoondus

Kui aastaid Jõhvis töötanud, ent ametkon-~

na Tallinna peakontoris kirjas olnud inime-
ne märgitakse ühel päeval maakondlikus allük-
suses kirjas olevaks, on see mitte töökoha pea-
linnast väljaviimine, vaid silmamoondus.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Detsembri hakul tuli vabariigi
valitsus välja üsnakonkreetse
plaaniga, kuidas riigiasutuste
töökohtade pealinnast väljavii-
mine võiks hakata välja näge-
ma. Ida-Virumaale lubati üle
viia ligemale 250 töökohta, ni-
metades ka konkreetseid asu-
tusi-ametkondi ja arve.

Tegelikkus nii ilus ei ole.
Kaks inspektorikohta
vähemaks

Keskkonnainspektsioon pidi
valitsuseplaani kohaselt Jõhvi
Ida-Virumaa büroosse saama
juurde ühe töökoha.

Tegelikult otsustati inspekt-
sioonis Peipsi kalajärelevalve-
ga tegelevad inspektorid viia
Jõgevamaale, täpsemalt Must-
veesse ühtse juhtimisealla.

Ida-Virumaa büroo neljast
kalajärelevalvega tegelevast
inspektorist puudutas see ot-
sus kahte, kellele tehti ka et-
tepanek Mustvees tööle asu-
da. Kuna mehed sellega nõus
ei olnud, otsustati need kaks
inspektorikohta büroos alates
veebruarist koondada.

"Oleksime läinud Jõgeva bü-
roo alla ja pidanud hakkama
iga päev Mustvees tööl käima− 90 kilomeetrit sinna ja sama
palju tagasi," pidas vanemins-

pektor Margus Piirson seda
varianti liiga aja- ja rahakulu-
kaks. "Sõidukulu poleks mei-
le hüvitatud, paarilisega koos
tööle käimise võimalust töö-
graafiku tõttu võimalikuks ei
peetud. Minule pole vastuvõe-
tav Mustvee kandis korterit
üürida, seega nõustusinkoon-
damisega."

Kõnealused kaks töökohta
oleksid Jõhvist kadunud mui-
dugi ka siis, kui need inspek-
torid Mustveesse minemisega
nõus oleksid olnud.

Jah, üks töökoht tuleb ins-
pektsiooni Ida-Virumaa bü-
roosse tõesti juurde: uurija,
kes juba hulga aastaid Jõhvis
töötab, ent paberite järgi Tal-

linna kontoris uurimisosakon-
nas kirjas on, hakkab edaspi-
di olema Ida-Virumaa büroo
nimekirjas. Ehk siis "töökoht
viiakse Tallinnast üle maakon-
da", mis siis, et ainultpaberil −
linnukese saab kirja ikka.
Tegelikult juba olemas

Küsimusi tekitas ka töötu-
kassa Jõhvi ja Narva büroos-
se pealinnast üle toodavate
töökohtade arv: vastavalt 17
ja 11.

"Need töökohad on meie
struktuuris juba tükk aega
olemas ega ole kunagi Tallin-
nas olnudki," ütles töötukassa
Ida-Virumaa osakonna juha-
taja Anneki Teelahk. "Viima-
sel kahel aastal − alates töö-
hõivereformi algusest − ole-
me samm-sammult juhtumi-
korraldajaid juurde võtnud.
Mõned kohad on veel täitmata.
Sinna hakkame inimesi otsima
vastavalt sellele, kuidas klien-
te juurde tuleb," on kõik need

uued töökohadtema sõnul tin-
gitud kohapealsest reaalsest
vajadusest.

Tõenäoliselt mingi hulk töö-
kohti Tallinnast siiski Ida-Vi-
rumaale üle tuuakse, politsei-
ja piirivalveametis näiteks.
Suurelt jaolt tundub aga ole-
vat tegemist inimeste ja töö-
kohtade liigutamisega pelgalt
paberil.

Riigihalduse ministrilt Jaak
Aabilt ei olnud eile võimalik
kommentaari saada.

ANNEKI TEELAHK
Need töökohad on meie
struktuuris juba tükk aega
olemas ega ole kunagi Tallinnas olnudki.

Ida-Virumaa kalajärelevalve inspektoritel Peipsi järvele edaspidi enam asja ei ole, nende pärusmaaksjäävadmeri jasiseveekogud.keskkonnainspektsioon
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Loosimises osalevad tellijad, kel on
vähemalt 30. juunini 2018 kehtiv

ajalehe Põhjarannik / Severnoje Poberežje
tellimus või kehtiv e-arve püsimakse leping.

Tellimiskampaania tingimused on kirjas veebis pohjarannik.ee.
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Tellimine:
Põhjaranniku Jõhvi toimetuses Rakvere 8

(tööpäeviti kella 9-17),
* veebis www.tellimine.ee,

* postkontorites

Põhjarannik - kõige idavirumaisem kingitus nii endale, lähedastele kui sõpradele!



ARVAMUS

Jultunud pettus
valitsuse poolt
Arusaamatu, miks tahab praegune valitsus
iga hinna eest näidata asju teistsugusena, kui
need tegelikult on. Ehe näide selle kohta on
pealinnast riigipalgaliste ametikohtade üle-
toomine maakondadesse, mis on osutunud eri-
liseks silmamoonduse meistriklassiks. Üha
enam tuleb päevavalgele näiteid, kus pabe-
ril raporteeritavat töökohtade ületoomist te-
gelikult ei olegi.

Keskkonnainspektsioon lubas tuua Jõhvi ühe
töökoha. Samal ajal koondati kaks kohta ja ta-
gatipuks selgub, et see ükski on tegelikult juba
ammu siin olnud, vaid ametkondlikus struktuu-
ris on ta siiani kirjas olnud Tallinnas.

Töötukassa kandis ette, et toob Ida-Virumaa-
le 28 töökohta. Nüüd on selgunud, et need töö-
kohad on siin juba mitu aastat olemas olnud
ning neid pole Tallinnast üle toodud, vaid siin-
samas loodud.

Ei ole kuidagi usutav, et need ministeeriu-
mid ja ametkonnad neid tõsiasju ei tea. Ome-
tigi esitavad nad tõe pähe mitmesuguseid arve
väidetavalt üleviidavate töökohtade kohta, te-
hes nõnda lolliks ka riigihalduse ministri Jaak
Aabi, kes sellest omakorda kui suurest töövõi-
dust kuulutab. Tegu oleks justkui ametkonda-
devahelise sotsialistliku võistlusega, millel te-
gelikkusega suurt pistmist pole.

Kellele sellist enesepettust tarvis on? Kas ta-
hetakse maakondades elavatele inimestele näi-
data, kuidas praegune valitsus hoolitseb regio-
naalpoliitika eest rohkem kui ükski teine valit-
sus? Kas tõesti arvatakse, et väljaspool pealin-
na elavad piiratud taipamisega inimesed, kes
sellist pettust läbi ei näe?

ÜKS KÜSIMUS
KAS VALD KORRALDAB JÕHVI VENE PÕHIKOOLI ÕPILASTE
TRANSPORDI?

Esmaspäevast toimub Jõhvi vene põhikooli õppetöö aju-
tisel pinnal Ida-Virumaa kutsehariduskeskuse vanas õp-
pekorpuses, sest algab koolimaja rekonstrueerimine.

Jõhvi abivallavanem Aivo Tamm
Plaan on korraldada hommikune trans-

port − ootan just praegu hinnapakkumisi.
Buss hakkab hommikuti käima vene põ-
hikooli juurest ja mikrorajoonis elavate-
le lastele eesti põhikooli juurest. Tänapäe-
val tuuakse küll lapsed kooli põhiliselt au-
toga. Rahu tänaval teeme homme [täna −
toim.] auguremondi, sest seal läheb liik-
lus oluliselt tihedamaks.

"Olen õnnelik,
et inimesed on nii
ilusad ja head..."

Virve Osila

Nii laulab Allan Vaino-
la ansambliga Sõpru-
se Puiestee ning ta
teeb seda tõsimeeli

ja südame sunnil. Suurem osa
meie inimestest ongi ilusad ja
head, aga öeldakse, et tilk tõr-
va rikub terve pütitäie mett.

Ja neid "tilku" jagub nõn-
da palju, et vabariigi meepü-
tid saavad tihtilugu rikutud.
Uus aasta alles jõudis alata,
aga juba ollakse üksteisel kõ-
ri kallal. 2. jaanuaril oli Viker-
raadio päevaküsimus, kuidas
inimesed aastavahetuse tele-
programmidega rahule jäid.
Kui mikrofon kuulajaile ava-
ti, siis läks lahti üks hala ja
kiunumine.

Presidendi kõne järel ei
mängitud Eesti hümni, selle
tõttu on vaata et riigi eksis-
tents läbi. Ei aidanud, et Kar-
mel Killandi oli juba vaban-
dustpalunud ning selgitanud,
et ilutulestikuragin ja rahva-
massi hõisked oleksid mitte
ainult hümnipühadust vähen-
danud, vaidka muusikat sum-
mutanud.

Need, kes telerite taga sü-
daööks end täis olid söönud ja
joonud, pidid oma hümni kät-
te saama! No miks nood kulla-
kesed kodudes ise praeliuda-
de ja õllekappade taga ei hüm-
neerinud? Küllap oli suupä-
rasem "Õllepruulija" või "Ai-
tšihh, ai-tšahh, ai-velled..."?
Uusaastaööl keset lõbu ja lä-
bu oleks hümnipidulikkus pi-
senenud. Ja siinkohalolen ma
päris kindel, etkui keset mü-
ra jakilkeid oleks tõesti hüm-
ni mängitud, pahandanuks see
samuti pidevaid virisejaid,
kes eetri kaudu oma frustree-
ritust välja elavad.

Teine asi, mis meie ullikes-
tele hullusti mõjus, oli see, et
suurepärase Margus Saare
kõrval astus telepäeva teise
saatejuhina üles näitleja Ni-
kolai Bentsler. Mitmed helis-
tajad suisa sisisesid, et nüüd
tuleb uus venestamine; et ku-
hu see ometikõlbab − nii täht-
sal päeval juhib saadet vene-
lane ja kohe-kohe on hukatus
käes: pole hümni, pole riiki
ja venelased vallutavad kogu
Maarjamaa.

Kuulasin seda möla suu
ammuli ja nii piinlik oli olla.
Alles hõisati pealinna kõige
tähtsamal väljakul, et eestla-
ne olla on uhke ja hää, ning
mul oli teleri ees pisar üle-
vusest silmanurgas... Mõned
tunnid hiljem voogas häbi na-
gu üheksas laine mu üle ning
ma tundsin, et mattungi kohe
ja lõplikult selle alla.

Nikolai Bentsler on väga
hea vene näitleja, andekas, in-
telligentne, armas ja tore ini-
mene ning räägib ilusat ees-
ti keelt; ilusamat kui paljud
meie endi hulgast, kes oma
emakeelt lödistavad japudis-
tavad. Sellise vene inimese
üle tasuks uhke olla, tedakii-

ta ja tänada, aga ei. Meie hal-
vustame tema rahvust, tema
aktsenti; sülgime endist väl-
ja oma orjarahvalikku viha
ja siis imestame, miks vähe-
musrahvused meiega lõimu-
da ei taha...

Lapsed ei vali sündides ei
vanemaid ega rahvust.
Meie, täiskasvanud,
hakkame sildistama,

kes on kes. Nüüd, kui meie
taasiseseisvumisest on möö-
das üle veerandsaja aasta; kui
peale on kasvanud uus põlv-
kond ja esimesi samme teevad
juba nende järeltulijadki,
võiksime ometi kord lõhkuda
tara meie ja nende teiste va-
hel. Viha on hinge hukutav
jõud, võõraviha veel eriti.

Lubasin endale vana-aasta-
õhtul, et püüan uuelaastal elu
rahulikult võtta; et vanus po-
le enam see, mis lubaks kui-
va kadakaoksana emotsiooni-
de lõkkes pragiseda. Ja nüüd
olen ma oma lubadust rikku-
nud ning ise ka vihane. Mu
taat ütles alati, kui keegi tal-
le "käru keeras", et haigete ja
lollide peale ei tohi ega tasu
vihastada. Aga need, kes Vi-
kerraadiosse helistades, kom-
mentaariume kärsatades,
vahtu välja ajades nõmedu-
si külvavad, pole ju ei haiged
ega mõistuseta. Neile lihtsalt
meeldib kõiki jakõike halvus-
tada ning arvustada. Need on
inimesed, kes suuga teevad
suuri linnu, aga käega ei kärb-
sepesagi. Ja võib ju olla, et pä-
rast pühi vaevavad neid see-
dehäired, mis sunnivad end
niimoodi välja elama.

Eesti on täis eravaldusi.
Enamasti on need eestlased,
kes naabrite teid sulgevad,
oma metsa sattunud seeneli-
sele koera kallale ässitavad,
rattasõidu- ja jooksuharrasta-
jaile traate puude vahele tõm-
bavad. Ma ei tunne ühtegi ve-

ne inimest, kes, püss kaenlas,
oma võssakasvanud eramaad
"kaitseb". Eestlast tean küll.
Me ei saa ju olla kõik ühesu-
gused! Seepärast pole ma ku-
nagi oluliseks pidanud rah-
vust, sugu, seksuaalset orien-
tatsiooni ega usutunnistust.
Oluline on inimene.

Vahel tabab mind kõhedus,
etkui me neid, kes meie kom-
bel ei istu ega astu, aina tõrju-
me ja siuname, kes me sel ju-
hul ise oleme võikelleks muu-
tume. Kas demos kratos hak-
kab äkki nõudma, et Eesti ko-
dakondsuse saamise üks tin-
gimus peab olema kama söö-
mine ja kaerajaani kargami-
ne? Ma tean, et paljud teiste
rahvuste esindajad söövadki
kama ja oskavad kaerajaani
tantsida, aga kohustada neid
seda tegema me ju ei saa.

Mapalun vabandust
suurepäraselt Ve-
ne teatri näitlejalt
ja Eesti Draama-

teatris mängitud rolli eest
pärjatud Nikolai Bentslerilt
nende inimeste pärast, kes te-
dakiitmise asemelkirusid. Ja
ma palun vabandust ka kõiki-
delt oma vene rahvusest sõp-
radelt-tuttavatelt, keda minu
rahvuskaaslased on nimeta-
nud "kuradi venelasteks".

Võib-olla see põlvkond, kes
Eesti Vabariigi 100. aastal
sünnib, on tolerantsem ning
kui meie riik saab 150aasta-
seks, võivad telesaatejuhid
kas või moslemid olla, peaasi
kui nad eesti keelt räägivad
ning meie hingeelu, -ilu ja -va-
lu mõistavad.

Võib-olla omab laul "Olen
õnnelik, et inimesed on nii ilu-
sad ja head" siis ka tõepoolest
selle täpset ja õiget tähendust.
Seniks aga proovime olla nii-
moodi uhked ja hääd, et see
uhkus ei ajaks meid upakile
ega kangus käima käpakile.

Vahel tabab mind kõhedus, et kui me neid, kes meie kombel ei
istu ega astu, aina tõrjume ja siuname, kes me sel juhul ise olemevõikelleks muutume.

PÄEVA LAUSE
"Piir ei ole valmis sel-
leks, et vastu võtta
ühe päevaga kogu Ve-
nemaa."

Toila spaahotelli tegevjuht
Jaak Pruunes pühadeaegse-
test järjekordadest Eesti-Ve-
ne piiril.

(Postimees.ee, 4. jaanuar)

LEHED EILE
ÕHTULEHT leiab, et ala-

nud aasta on uue keskera-
kondliku valitsuse lubadus-
te täitmiseaasta, kui peame
hakkama nägema võimuliidu
rohkem kui aastase töö vil-
ju. Aasta langeb koguni to-
peltsurve alla, sest järgmise
aasta kevadel toimuvadriigi-
kogu valimised. Seetõttu on
võimuparteide huvides, et
rahvas tunnetaks igal juhul
võimuliidu otsuste positiiv-
set mõju oma rahakoti peal.

Siin peitub ka oht, et valit-
suses tekib kihk hoogustada
seniseid kulutusi veelgi, hoo-
limata opositsiooni ja majan-
dusinimeste hoiatustest. Se-
ni läheb majandusel hästi,
väljavaated on spetsialisti-
de hinnangul head, kuid ette-
nägelikud inimesed säästa-
vad edukatel aegadel musta-
de päevade tarvis. Kui valit-
sus käitub vastupidi, siis on
see kindlasti ohu märk.

Tervet eelmist aastat saa-
tis võimupoliitikute mantra-
na korrutatud lause, et mak-
sumuudatuste tulemusel hak-
kab enamik meist saama kuus
kuni 64 eurot rohkem kätte.
Astmeline tulumaks ja valitud
madalad maksuastmed tähen-
davad, et edukamate maksu-
koormus suureneb. Kuna olu-
kord on uudne, tuleb põnevu-
sega oodata inimeste maksu-
käitumist: kas suureneb OÜ-
tamine, lahkutakse kõrgete
maksude eest välismaale töö-
le või väheneb huvi ettevõt-
lusega tegelda. Sest ka ette-
võtlusega seotud maksukoor-
mus kasvab ega jäta oma mõ-
juavaldamata. Kindel on see-
gi, et senise vaieldamatult
lihtsa maksusüsteemiga har-
junud Eesti saab maadelda
suure maksusegadusega.

EESTI PÄEVALEHT kir-
jutab, et mida aasta edasi, se-
da suurem tunglemine käib
meil aastalõpuostude ajal pa-
kiautomaatide juures ja post-
kontorites, et veebipoodidest
tellitudkaubad kätte saada.
Ostukeskustes tungeldakse
muidugi ka, aga e-kaubandu-
se kasv on kiirem.

Teema on palju laiem kui
ainult kaubanduskeskuste
saatus. Ostukeskused jää-
vad, vähemalt osa neist, aga
nad muutuvad. E-kauban-
duse esirinnas sammuvates
riikides, muide, on näha uut
suundumust, kus puhtakuju-
lise e-ärina sündinud jaefir-
mad avavad "päris" kauplusi.
E-kaubandusest ei saa kuna-
gi nähtust, mis vanad kaup-
lused täiesti välja tõrjub.

Veebi ostlema ajab inime-
si suurem valik ja soodsam
hind. Eestis kontekstis tähen-
dab veebikaubanduse kasv
paraku sedagi, et rohkem ra-
ha voolabEestist välja.
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UUDISED

EESTI
UUTE SÕIDUAUTODE
MÜÜK KASVAS
MÖÖDUNUD AASTAL
11,6PROTSENTI
2017. aastal kasvas Eestis
müüdud uute sõiduautode
hulk 11,6 protsenti, kokku
müüdi möödunud aastal
üle 25 000 uue sõiduauto,
teatas autode müügi- ja
teenindusettevõtete Eesti
liit (AMTEL).

Kõige populaarsemad
olid 2017. aastal väikse-
mad keskklassi autod, mil-
le turuosa oli 23,1 prot-
senti. Teiseks suurima tu-
ruosaga segmendiks olid
keskmised maasturidja
kolmandaks müüdi enim
keskautosid. Eksporti läks
möödunud aasta jooksul
1139 sõiduautot.
Populaarseimaks auto-

margiks oli 2017. aasta
kokkuvõttes Toyota, millele
järgnesid Škoda ja
Volkswagen. Mudelitest oli
esikoha Škoda Octavia,
mida müüdi 1329. Järgne-
sid kaks Toyota mudelit:
Avensis ja RAV4 vastavalt
893 ja 870 müüdud auto-
ga.

AMTELi hinnangul kasvab
ka 2018. aastal sõiduau-
tode müük, kuid möödu-
nud aastast vähem.

TALLINNAS ABIELLUNUD
VANIM PEIG OLI MULLU
81AASTANE
Lõppenud aastal sõlmis
Tallinna perekonnaseisu-
amet 2465 abielu, vanim
peigmees oli 81aastane ja
vanim pruut 78aastane.
Abiellumiseks soosituim

kuu oli august, mil regist-
reeriti 372 abielu. Alaea-
lisena abiellus kaks
17aastast pruuti ja üks
17aastane peigmees.
Abielludes võttis 1961
naist mehe perekonnani-
me, 47 meest tegi otsu-
se naise perekonnanime
kasuks.

Lõppenud aasta jooksul
registreeriti kokku 5101
sündi, mis on 158 sündi
vähem kui 2016. aastal.
Sündis 2695 poissi ja
2406 tüdrukut, kaksikuid
registreeriti 87 paari, kol-
mikuid üks paar. Noorim
ema oli 16aastane ja va-
nim ema 49aastane, noo-
rim isa 18aastane ja vanim
isa 75aastane. Vanemate
suurim vanusevahe oli 40
aastat.

Abielulahutus registreeriti
1201 korral.
Viimase viie aasta jooksul

on Tallinna perekonnasei-
suametis lapse sünni re-
gistreerinud 92 riigi koda-
nikud.

Populaarsemad tüdruku-
te nimed olid Sofia, Maria,
Olivia, Alisa, Eva ja Polina.
Populaarsemad poiste ni-
med olid Robert, Oliver, Ni-
kita, Artjom, Mark ja Alek-
sandr.

Registreeriti 4710 inime-
se surm, mis on 169sur-
majuhtu rohkem kui eelmi-
sel aastal. (BNS)

JUUBELINÄDAL: 21. veebruar toob peo narvalaste õuele

President annab riiklikud
aumärgid üle Narvas

Eesti Vabariigi juubeli-~

nädala kalendris on 21.
veebruar Narva päev:
president jagab piirilin-
nas riiklikke teenete-
märke ja kohtub Rae-
koja platsil rahvaga.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

21. veebruari keskpäeval an-
nab vabariigi president Kers-
ti Kaljulaid TÜ Narva kolled-
žis riiklikud teenetemärgid
inimestele, kelle pikaaegne
pühendumine oma tegevuse-
le ja tööle on muutnud kogu
Eesti paremaks. Üritusel
"Eesti tänab" esitab omakõne
ka noor, kes osutub presiden-
di üleskutse "Kirjuta Eestile!"
võitjaks.

Üritused eri linnades
"Vabariigi sajanda sünni-

päeva tähistamise kandev
telg on, et see on kõigi meie
inimeste sünnipäev. Nii toi-
mub ka sünnipäevanädalal
terve hulk sündmusi ning
korraldajate soov on olnud
viia see sünnipäevameeleolu
võimalikult paljudesse Ees-
timaa nurkadesse," selgitas
presidendi kantselei pressi-
esindaja Mailin Aasmäe.

Nii on üritus "Eesti tä-
nab", kus riigipea annab üle
aumärgid, sel aastal Narvas.
Kultuuri- ja teaduspreemiate
üleandmise tseremoonia toi-
mub Haapsalus. Pärnus ava-
takse monument päästekomi-
teele, Paides peetakse aga va-
bariigi aastapäeva jumalatee-
nistus.

On teada, et Eesti Vabarii-
gi 100 aasta juubelile pühen-
datudpresidendi vastuvõtule
japidulikule kontserdile Ees-
ti rahva muuseumisse on tä-
navu kutsutud varasema tu-
hatkonnaasemel umbes 1500
inimest. See, kas juubeliaas-
tal on ka aumärgisaajaid ta-
vapärasest rohkem, selgub
veebruari alguses.

Eelmisel aastal tunnus-
tas president Eestile osuta-
tud teenete eest 113 inimest,
Ida-Virumaalt sai aumärgi
Narva elektrijaamade direk-
tor ja ASi Enefit Energiatoot-
mine juht Tõnu Aas.

Narva päev Eesti juubeli-
nädalal ei piirdu ainult teene-
temärkideüleandmise tsere-
mooniaga.

Vabaõhuaktus
ja kontsert

Kell 13.30 toimub Narva
kolledži (endise börsihoone)
keldris Eesti Panga vermi-
tud EV100 hõbedast ja kul-
last meenemüntide esitlus,
kus osalevad vabariigi pre-
sident, Eesti Panga president
ning mõlemad mündi kujun-
danud kunstnikud. Sama päe-
va pärastlõunast saavad kõik
soovijad osta münte kolled-
ži fuajees.

Kell 15 on kõik oodatud
osalema Narva Raekoja plat-
sil toimuvalvabaõhuaktusel,
mis juhatatakse sisse kaitse-
väe puhkpilliorkestri helide
saatel. Kõnedega pöörduvad
Narva elanike poole vabarii-
gi president ja Narva linna-
pea. Ühtlasi avatakse Eesti
Vabariigi 100. sünnipäevale

pühendatud tahvel raekoja
müüritisel.

Kell 16.30 saavad kõik soo-
vijad kuulata Narvast pärit
džässmuusiku Oleg Pissaren-
ko korraldatud kontserti Ast-
ri keskuses. Õhtu lõpetab kell
18 algav kontsert-vastuvõtt
Geneva keskuses, mille kont-
serdiosa eest hoolitseb samu-
ti Pissarenko.

EV 100 suursündmus-
te juht Margus Kasterpalu
ütles, et sünnipäevanädala
sündmused jõuavad Narva
juba enne 21. veebruari.

"Enne saab Narva muuseu-
mis uudistada Eesti teenete-
märkide näitust ning foto-
näitust "Eestlased Moskvas".
Samuti on TÜ Narva kolledži
ruumides avatud EV100 prog-
rammi "Hea avalik ruum" ko-
haliku võidutöö näitus − kõik
huvilised saavad näha, mil-
liseks kujuneb Narva kesk-
linnas asuva ajaloolise Stock-
holmi platsi ja Raekoja plat-
si piirkond."

Kasterpalu lisas, et 19.-
24. veebruarini, mis möödub
EV100 sünnipäevanädala lai-
nel, reisitakse tähtsündmuste
saatel läbi terve Eesti. "Juu-
beliperioodi tähtsaima näda-
la sündmused toimuvad eri
linnades selleks, et pidustu-
sed jõuaksid võimalikult pal-
jude inimesteni."

President Kersti Kaljulaid annab riiklikud teenetemärgid üle 21. veebruari keskpäeval TÜ Narvakolledžis, midata külastaska omaesimeselIda-Virumaa visiidil 2016.aasta oktoobris.
ILJA SMIRNOV/ARHIIV

MARGUS KASTERPALU

Juubeliperioodi tähtsaima
nädala sündmused toimuvaderilinnades selleks, et

pidustused jõuaksid võimalikultpaljude inimesteni.

Detsember tõi Kohtla-Järve linnaeelarvesse
märgatavat lisa
2017. aastal kasvas Kohtla-
Järve tulumaksulaekumine
2016. aastaga võrreldes 5,7
protsenti. Eriti tugev kasv oli
täheldatav detsembris: 2016.
aasta detsembriga võrreldes
7,7 protsenti.

Kohtla-Järve linnapea
Ljudmila Jantšenko ütles,
et see võib olla seotud jõulu-

preemiate maksmisega pal-
judes ettevõtetes. Ta lisas,
et see on samuti hea näita-
ja. Jantšenko sõnul ei räägi
säärane kasvutempo mitte ai-
nult omavalitsuse finantsvõi-
maluste tugevnemisest, vaid
ka elanike sissetulekutekas-
vust, sest tulumaksu laeku-
mise maht on otseselt seotud

linnaelanike palkade suuru-
sega.

2016. aastal koostatud
2017. aasta linnaeelarve pro-
jektis oli tulumaksulaekumi-
seks kavandatud 17 800 000
eurot. Ent kuna tulumak-
su laekus oodatust rohkem,
võeti mitu korda aasta jook-
sul vastu lisaeelarveid − iga

kord parandustega suurene-
mise poole. Neist viimases
kavandati tulumaksulaeku-
miste suuruseks juba 18 500
000 eurot. Ent seegi maht
ületati tunduvalt: tegelikku-
ses laekus tulumaksu 18 654
776 eurot, teatas Ljudmila
Jantšenko portaalis kjpano-
rama.eu. (PR)

LÜHIDALT
JÕHVI GÜMNAASIUMILE
OTSITAKSE DIREKTORIT

JÕHVI. Haridus-ja teadusminis-
teerium on välja kuulutanud kon-
kursi Jõhvi riigigümnaasiumi di-
rektori ametikoha täitmiseks.
Soovijate avaldust ja dokumente
oodatakse hiljemalt 17. jaanua-
riks.

Kandidaadilt oodatakse muu
hulgas väga head koostööd riigi-
asutuste, omavalitsuste, ettevõt-
jate ja kohaliku kogukonnaga
ning nüüdisaegse organisatsiooni
edukaks juhtimiseks vajalikke isi-
kuomadusi.

Tööle asumise aeg on veebruar-
märts.

Senine riigigümnaasiumi direk-
tor Tarmo Valgepea lahkus ame-
tist eelmisel kevadel poolte kok-
kuleppel ja direktori kohusetäit-
jaks määrati Tatjana Ait.

REVISJONIKOMISJONI
ESIMEES ASTUS TAGASI

TOILA. Aasta lõpus esitas tagasi-
astumispalve Toila volikogu revis-
jonikomisjoni esimees Ulvi Luik-
soo. "Ta avaldas jah soovi lahku-
da põhjendusel, et tal ei ole oma
põhitöö kõrvalt aega selle ameti-
kohaga kaasnevaid kohustusi täi-
ta," ütles volikogu esimees Ro-
land Peets. Tema sõnul tuleb vo-
likogul hakata valima uut voliko-
gu revisjonikomisjoni esimeest ja
aseesimeest. Revisjonikomisjoni
aseesimees on siiani olnud Oles-
ja Ojamäe. Seadus näeb ette, et
komisjoni esimees ja aseesimees
valitakse koos.

VENE TURIST KÜLASTAB
LEMMIKHOTELLE

NARVA-JÕESUU. Vene klient on
leidnud tee tagasi Eesti sanatoo-
riumitesse ja eelistab sageli juba
tuttavaid hotelle.

Narva-Jõesuu sanatooriumi te-
gevjuhi Karina Küppase sõnul
sellist kõrgseisu, nagu 2014.
aastal oli, enam ei ole, kuid iga
kuuga tuleb Vene turiste järjest
rohkem tagasi Eesti hotellidesse
ja sanatooriumitesse. "Seda, kas
Vene turist kipub või ei kipu Ees-
tisse, määrab ausalt öeldes see,
et nad on juba käinud, kõike näi-
nud ja endale lihtsalt välja vali-
nud mõned lemmikhotellid, mida
nad külastavad iga aasta," sõnas
Küppas.

Küppase sõnul ei ole enam
ammu nii, et terve Eesti on Vene
turistile atraktiivne. "Ikkagi see,
kes siin käib, on siin pidevalt käi-
nud ja on siin juba kas kuuendat-
seitsmendat või kümnendat kor-
da ning ta teab, kuhu minna,"
märkis ta. (Postimees.ee)

POLITSEI
POEG LÕI ISA

3. jaanuaril teatati, et Kohtla-Jär-
ve Ahtme linnaosas Ahtme maa-
nteel asuvas korteris lõi 50aas-
tast meest tema poeg. Politsei
pidas 27aastase mehe kahtlus-
tatavana kinni.

KELDRIST VIIDI TÖÖRIISTAD
JA PÜSSID
Ajavahemikus 23. detsembrist
kuni 3. jaanuarini varastati Nar-
vas Joala tänaval asuva korte-
relamu keldriboksist tööriistu, ka-
lastustarbeid, kaks õhupüssi ja
muid esemeid. Esialgne kahju-
summa on 1902 eurot.
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ILM JÕHVIS
REEDE. Pilves ilm, sajab

vihma, lund ja lörtsi. Puhub
mõõdukas muutliku suunaga
tuul. Sooja on 2-3 kraadi.



Endised maavanemad
saatsid maavalitsuse
viimsele teekonnale

"Ei tea, kas tuleb mulla-või põletusma-~

tus," viskasid eile keskpäeval Jõhvi keskväl-
jakule 1. jaanuarist likvideeritud maavalitsu-
se ärasaatmise tseremooniale kogunenud en-
dised Ida-Viru maavanemad omavahel nalja.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Nagu matustel kombeks, jaga-
ti ärasaatmisele tulnutele ja
juhuslikele möödakäijatele
pihku laululehed ning lahku-
mistseremooniat juhtinud ta-
vandibüroo kogemusega Riho
Breivel, kes oli maavanema
ametis aastatel 2007-2012, võt-
tis laulu üles: "Küünal vaikselt
vilgub maavalitsuse ukse ees,
kurbust täis on pilgud, raske
lahkuda..."
Nimetahvel läks kiriku
muuseumisse

Jõhvi Mihkli kiriku õpeta-
jaPeeter Kaldur, kes oli 1990.
aastatel ka maavalitsuse nõu-
nik, luges lahkunule jumalasõ-
nad kaasa. Samas leidis ta, et
kui maavalitsus oli − arvesta-
des ka esimese vabariigi aeg-
set Rakveres asunud Viru-
maa maavalitsust − juba ligi-
kaudu saja-aastane, siis oligi
sellises eas elus püsimine ai-
na raskem. "Põhiline on lahku-
da väärikalt ja ta väärikaltära
saata ning seda me siin teeme-
gi," sõnas ta.

Hiljuti hoone küljest sisse-
pääsu kõrvalt lahti kruvitud
tahvli kirjaga "Ida-Viru maa-
valitsus" andis Breivel üle Kal-
durile, et see jääks "igavesti
hoiulekiriku muuseumisse".

Maavanemadasetasid maa-
valitsuse hoone ette pärja ja
läitsid selle kõrval küünlad.
Mure maakonna
tuleviku pärast

Samas olid endised maava-
nemad mures, kes pärast maa-
valitsuse kadumist maakonna
huvide eest seisma hakkab.

Taasiseseisvunud Eesti esi-
mene Ida-Viru maavanem Ain
Kiviorg sõnas, et tema mu-
retseb, kas leidub neid võimu-
organeid, kes edaspidi Ida-Vi-
rumaad koos hoiavad. "Koha-
lik ajaleht hoiab küll Ida-Vi-
rumaa inimeste enesetead-
vust, aga kas omavalitsuste
liit siin üldse moodustub ja
kui moodustub, siis millises
koosseisus, seda ei tea praegu
vist veel keegi. Mida ütleb lõ-
puks Narva, kes on sellest lii-
dust viimastel aastatel kõrva-
le hoidnud?" arutles Kiviorg,

kes soovib tunda, et tema kui
pensionärist idavirulase eest
keegi seisaks ka kaugel ja kõr-
gel. "See on tõesti südamest tu-
lev mure!"

Meenutades maavanemaks
oldud aegu, mäletab Kiviorg
kõige eredamalt, et 1990. aas-
tate alguses käis maavalitsu-
ses kõva vaidlemine selle üle,
milliseks peaks Ida-Viru maa-
kond kujunema. "Tol ajal oli
kõik uus ja taustaks internat-
sionaalselt pingeline poliitili-
ne õhkond ning hirmus raske
majanduslik olukord. Siin ma-
jas [maavalitsuses] tegeldi ise-
gi kõikvõimalike talongide väl-
jastamisega. See oli aeg, kus
maavalitsus pidi organiseeri-
ma ka seda, et maakonna ini-
mesed oleksid toidetud," mee-
nutas ta.

Aastatel 1994-2003 Ida-Vi-
ru maavanem olnud Rein Aid-
ma sõnul oli temale kõige krii-
tilisem aeg 1990. aastate teises
pooles, kui järjest hakkasid tu-
lema suurettevõtete pankrotid
ja tuhanded inimesed jäid lü-
hikese aja jooksul tööta. "Tol-
lal polnud veel ju töötukassat-
ki, mille kaudu koondamista-
susid maksta. Siis tuli rabel-
da ööd ja päevad läbi, et va-
litsusele dokumente ette val-
mistada ja reservfondist ra-
hakätte saada, millega inime-
sed said paar kuudki ära ela-
da," rääkis ta.

Siiralt hea meel on Aidmal
aga selle üle, et tollal sündi-
nud mõte panna rõhku turis-
mi edendamisele kandis vil-
ja. "Küll me saime tollal igast
nurgast: mis segast te ajate,
teil on tööstuse maakond. Aga
nüüd on elu näidanud, et kui
turistid siia tulla tahavad, siis
on ka oma inimestel siin pa-
rem elada," sõnas ta.

Riho Breivel ütles, et te-
male oli maavanemana kõige
emotsionaalsem hetk siis, kui
teda esitleti ametisse astumi-
sel siinsetele omavalitsusjuh-
tidele, kes talle kõik toetust
avaldasid. "Ma ei osanud se-
da oodata. Aga pärast seda oli
maavanem ikka väga hea ol-
la," lausus Breivel, kelle sõnul
oleks maavalitsus mingil ku-
jul võinud veel edasigi kesta,
sest maakonna ühendajana oli
sel oluline roll.

Neli endist Ida-Viru maavanemat Rein Aidma, Riho Breivel, Leo
Raidma ja Ain Kiviorg asetasid eile 1. jaanuarist likvideeritud
maavalitsuse hoone ette pärja ja süütasid mälestuseks küünlad. PEETER LILLEVÄLI

MAJANDUS: Tekkis kahtlus, et reklaamimonopoli tahetakse kellelegi kätte mängida

Jõhvis jäi välireklaami
projekt seisma

Kuigi möödunud kevadel andis volikogu Jõhvi val-~

lavalitsusele loa hakata tegelema projektiga, mis
näeb ette linnas mitmekümne reklaamivitriini paigal-
damist, siis praeguseks on projekt seisma jäänud.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Juba mullumärtsis arutas vo-
likogu eelnõu, mis lubaks lin-
na eri kohtadesse paigaldada
reklaamivitriinid, milleks pi-
di korraldatama enampakku-
mine. Vitriinidepaigaldamise
õiguse saav firma pidanuks
pakkuma suurima hinna. Esi-
algu pidi enampakkumise alg-
hind olema 3000 eurot 10aas-
taks, kuid volikogu majandus-
komisjon leidis, et see on liiga
väike summa, ning uues eel-
nõus nähti ette, et alghind on
10 000 eurot ja summa jaga-
takse 10 võrdseks osaks, mis
tuleb igal aastal tasuda. Selle-
le lisandunuks veelreklaami-
tasu, mis tooks vallaeelarves-
se arvestuslikult umbes 5000
eurot aastas. Praegu laekub
valda aastas reklaamimaksu
kokku 16500 eurot.

Kevadest seisab
Samuti jäänuks enampak-

kumise võitnud firma õlga-
dele vitriinide paigaldami-
se investeering, mis toonase
majanduskomisjoni esime-
he Eduard Rae hinnangul ol-
nuks ligi 75 000 eurot. See on
ka üks põhjendus, miks rek-
laamimonopol kavatseti anda
10 aastaks.

Volikogu andis projektile
rohelise tule mullu aprillis,
ent praeguseks pole sellega
kusagile jõutud. Juulis toimus
vallas võimupööre, mille ta-
gajärjel vahetus nii volikogu
esimees kui vallavanem.

"Koostasime ka enampak-
kumise dokumendid, aga vaid-

lused tekkisid tasu üle," kinni-
tas vallaarhitekt Andres Too-
me. Ta lisas, et näiteks kui fir-
ma maksaks vallale 1000 eu-
rot aastas reklaamimonopoli
õiguse eest, siis reklaamimak-
suna ei pruugi üldse midagi
laekuda, sest ettevõtja võibki
keskenduda näiteks kultuuri-
ürituste reklaamimisele ning
sotsiaalreklaamile, millelt aga
seadus reklaamimaksu võtta
ei luba.

Toome sõnul on reklaami-
firmad aeg-ajalt huvi tund-
nud, kui kaugel on hanke et-
tevalmistus. "Minu kui arhi-
tekti seisukohast olekski pa-
rem, kui neid vitriine ei tu-
leks. Äri mõttes on see ehk
kasulik, kuid kui seal hakka-
vad olema näiteks kondoomi-
reklaamid, siis ega see linna
kaunista," sõnas ta.

Eelmise aasta lõpus abi-
vallavanemaks saanud Aivo
Tamm, kes enne seda töötas
vallas majandusspetsialisti-

na, ütles, et tema mäletamist
mööda "paistsid sealt kellegi
kõrvad". Ehk teisisõnu tun-
dus, et reklaamimonopol ta-
hetakse konkreetsele firmale
soodsaltkätte mängida. Tema
sõnul tekkisid vallavalitsuses
erimeelsusedreklaami hinda-
de üle. "Meie vallavara spet-
sialistiga leidsime, et ei saa
ikka seda reklaamiõigust ta-
suta kah ära anda."
Monopol tegi murelikuks

Praegu volikogu majandus-
komisjoni juhtiv Meelis Tint
ütles, et tema oli kogu projek-
ti suhtes skeptiline algusest
peale ja talle tegi muret, et
reklaamiturg tahetakse linnas
tehapikaks ajaks kellegi mo-
nopoliks. "Kuidagi väga äkki
tuli see päevakorda," sõnas ta,
kinnitades, et talle tundus, et
asi püütakse kiiresti ära teha
enne valimisi. "See hind 1000
eurot aastas eikohustaks ette-

võtjat millekski ja väga lihtne
oleks ükskõik millisel väikeet-
tevõtjal see reklaamimonopol
näiteks edasi müüa.

Andres Toome ütles, et ka
reklaamihankel osalemisest
huvitatud firmade ootused
erinevad, mis teebki hanke
läbiviimise keeruliseks. "Üks
soovib, et linnas oleks neid
reklaamimise kohti võimali-
kult palju, ja tahab tüki eest
väiksemat hinda maksta, teine
see-eest soovib, et neid koh-
ti oleks vähem, aga on valmis
ühe koha eest rohkem maks-
ma," sõnas ta.

Keegi ei oska vallas siis-
ki praegu öelda, kas ja mil-
lal reklaamiprojektiga edasi
minnakse. "Selge see, et need
konstruktsioonid, mis praegu
välireklaami all on ja mis val-
lale kuuluvad, on nii läbi roos-
tetanud, et need tuleb demon-
teerida ja utiliseerida," sõnas
abivallavanem Aivo Tamm.

ANDRES TOOME

Minu kui arhitekti seisukohast olekski parem,kui
neid vitriine ei tuleks. Praegu on Jõhvis eri firmadel võimalik tänavareklaami müüa.

Mullu kevadel aga tekkis mõte anda reklaamifirmalekümneks aastaksrendile linnalekuuluvad maatükid, millelepaigaldataks 30valgusreklaamivitriini. Nüüdasi seisab.
PEETER LILLEVÄLI
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MEIE EUROOPA
Piirideta Euroopa privileeg

Enne jõule tähistati Tal-~

linna lennujaamas küm-
ne aasta möödumist Ees-
ti liitumisest Schenge-
ni alaga, mis on muut-
nud reisimise lihtsa-
maks rohkem kui 400
miljonile eurooplasele.

Igal aastal teevad eurooplased
Schengenialal turistidena 1,25
miljardit reisi.

"Liikumisvabadus on saavu-
tus, mida meie inimesed Eu-
roopa ühisväärtustest kõige
enam hindavad," kinnitas sise-
minister Andres Anvelt. "Pä-
rast 2015. aasta rändekriisi on
Schengeni ühtsusega küll kah-
juks probleeme, kuid ühiste
jõupingutustega saame neist
üle," lootis ta.

Anvelt lisas, et Eesti jaoks
tähendaskümne aasta eest toi-
munud ühinemine Schengeni-
ga lõplikku vabanemist nõuko-
gude aja taakadest ja raudse
eesriidekummitustest.

"See on väärtus, mille pu-
hul me tihtipeale isegi ei mäle-
ta, kuidas see tekkis. Ei maksa
unustada, et Euroopa on sajan-
deidolnud kriisides, konflikti-
des, sõdades. Veel mõniküm-
mend aastat tagasi oli raske
uskuda, et vaba liikumine on
sõdadesträsitud Euroopas või-
malik, aga täna naudib Schen-
genit 400 miljonit inimest ja
leppega ühinemist ootab veel
mitu riiki."

Samas ei saa ministri sõnul
eirata, et Schengen on praegu
ühes suuremas kriisis.

"Arvan, et see ei ole niivõrd
Schengeni, kuivõrd usaldus-
kriis liikmesriikide vahel ja
samas ma ei tea ühtegi oma
kolleegi, kes tahaks, et Schen-
gen kaoks. Peame selle usal-
duskriisi lahendama väljas-

pool inimeste turvalist liiku-
mist."

Anvelti kinnitusel ei oleks
piiride kinnipanek lahendus,
sest teeks liikumise keeruli-
semaks lihtsatele inimestele,
kuid ei peataks kurikaelu.

"Lahendus on see, et me ot-
sime uusi meetodeid, kuidas
Schengenit ja meie liikumisva-

badust kaitsta, kasutades sel-
leks 21. sajandile väärilisi õi-
gus- japiirikaitsemeetmeid."

Schengeni peatumine po-
leks üksnes Euroopa põhi-
väärtuse − liikumisvabaduse
lõpp, vaid tähendaks ka tohu-
tut majanduslikku kahju, tä-
hendas minister.

"Eesti on teinudajutist piiri-

kontrolli kaks korda: üks kord
NATO välisministrite kohtu-
misel, teinekord Obama (USA
endise presidendi Barack Oba-
ma − toim.) visiidi ajal. Üks
päev ajutist piirikontrolli mak-
sab 100 000 eurot," tõi ta näi-
teks.

Tallinna lennujaama juha-
tuse esimees Piret Mürk-Du-

bout leidis, et lennujaam oli
Schengen 10 tähistamiseks
õige koht, sest 2017. aasta jäi
ajalukku sellega, et lennureisi-
jate arv oli täpselt kaks korda
suurem kui Eesti elanike arv.
Seda esimestkorda Eesti vaba
riigi ajaloos.

"Kui samamoodi jätkub,
oleme järgmise aasta lõpus

ilmselt 3 miljoni reisija len-
nujaam. See on oluline len-
nujaama majandusmõju osas
Eesti riigile. Praegu anna-
me ligi 3 protsenti Eesti si-
semajanduse kogutoodan-
gust. Usun, et kaudne tulu ja
kasu Eesti turismitööstuse-
le on märkimisväärne," ütles
Mürk-Dubout.

Sirle Sommer-Kalda

MIDA TÄHENDAB
SCHENGEN?
Piirikontrolli kaotamist Eu-
roopa Liidu sisepiiridel alus-
tati 1985. aastal, mil Prant-
susmaa, Saksamaa, Belgia,
Luksemburg ja Holland ot-
sustasid loobuda omavaheli-
sest piirikontrollist. Selle väi-
kese Luksemburgi linna jär-
gi, kus esimesed lepingud
allkirjastati, sai see territoo-
rium tuntuks Schengeni ni-
me all.

Alates 2011. aasta 19.
detsembrist kuulub Schen-
geni alasse 26 riiki ja suures
osas kattub see Euroopa Lii-
du territooriumiga.

Suurbritannia, Iirimaa,
Küpros, Bulgaaria, Rumee-
nia ja Horvaatia, mis on küll
Euroopa Liidu liikmesriigid,
ei ole Schengeni lepinguga
liitunud. Samas ei ole Is-
land, Liechtenstein, Norra ja
Šveits Euroopa Liidu liikmes-
riigid, kuid on osa Schenge-
ni alast.

Schengeni leppe ja kon-
ventsiooni tulemusel tõhus-
tati kontrolli viisaalale välis-
piiridel ningtihendati koos-
tööd õiguskaitse, politsei ja
piirivalve valdkondades. Üks
Schengeni põhimõtteid on
isikute vaba liikumine. Sc-
hengeni sisepiiridel doku-
mente ei kontrollita. Piiri-
kontroll toimub vaid Schen-
geni ala välispiiridel.

Allikas: välisministeerium

21. detsembril möödus kümme aastat Eesti liitumisest Schengeni alaga. Selleks puhuks pandi Tallinna lennujaama − õnneks
ajutiselt − püsti piiripunkt, kust reisijad said kaasa sümboolse templiga viisasid. MATTI KÄMÄRÄ

"Vaba reisimist ei saa pidada enesestmõistetavaks"
Rändekriisiga kaasnenud üleskutsed taastada pii-~

rid pole enam nii häälekad kui varem, aga kindlas-
ti ei saa vaba reisimist pidada enesestmõisteta-
vaks, arvas Euroopa Komisjoni liikuvuse ja trans-
pordi peadirektoraadi peadirektor Henrik Hololei.

Mis tunne teil isiklikult oli,
kui saite esimest korda passi
näitamata riigipiiri ületada?

Hea tunne, sest selle nimel
oli nii palju tööd tehtud.

Ja see polnud mitte ainult
tehniline protseduur, vaid ka
väga suur mõttemaailmamuu-
tus. Õige pea hakkasime pida-
ma loomulikuks seda, millest
olime aastakümme tagasi ai-
nult unistanud. See annab mei-
le juurde ühe olulise omaduse− suurema väärikuse −, sest
saame liikuda muretult Eu-
roopa ühest paigast teise na-
gu ükskõik milline teine eu-
rooplane.

Omal ajal võrreldi Euroo-
pa Liitu astumist ühe ihaldus-
väärse klubi liikmeks saamise-
ga. Kas Schengeniga liitumine
oli veel samm edasi?

Jah. Pärast Euroopa Liiduga
liitumist oli see järgmine suur

projekt, mille me ette võtsime
ja teostasime. Ja pärast seda
tuli euro.

Vaevalt olete kokku luge-
nud tunde, mida te isiklikult
piirideta Euroopas reisides
säästnud olete, aga ilmselt tu-
leb neid kokku muljet avaldav
hulk.

Ei julge pakkuda, aga ar-
van, et nädalaid. Arvestades
seda, kui sage reisija ma olen
nii Euroopa Liidus sees kui ka
siit välja.

Ajasäästu jasuuremat vää-
rikust on praeguseks kogenud
ilmselt lõviosa Eesti elanikest.
Mullu kevadel tehtud Euro-
baromeetri uuringu kohaselt
toetab vaba liikumist 94 prot-
senti eestlastest. Kui suur mõ-
ju on Euroopas praegu üles-
kutsetel piirid taastada?

Arvan, et siin tuleb erista-

nõustun ja mis on meile kõigile
oluline, on see, et Euroopa Lii-
du välispiir peab hästi toimima.
Selleks tuleb väga palju tööd te-
ha ja investeerida nii infrast-
ruktuuri kui ka inimestesse.

Hiljutine migratsioonikriis
lõi meid natukene ootamatult
ja meie välispiir just lõuna
pool ei olnud selleks valmis.
Aga õnneks on tehtud kõvasti
tööd ja 1700 piirivalvurit üle
kogu Euroopa on läinud appi
Vahemere äärde, et välispiir
kindlamini peaks. On oluline,
et me seda koostööd jätkame
ja välispiiri kindlustame.

Ka Eestil on kohustus kaits-
ta 1100kilomeetri pikkust Eu-
roopa Liidu välispiiri ning ole-
me alati olnud uhked oma tõ-
husa piirivalve üle. Meie pii-
ri on alati peetud hästi toimi-
vaks ning seetõttu on meil ko-
gemusi, mida võime jagada, ja
me ka teeme seda.

Eks needpopulistlikud üles-
kutsed piirid taastada kosta-
vad ikka ja jälle. Populism,
natsionalism, mis on olnud
viimastel aastatel tõusuteel,
võimendavad inimeste hirme
ja näitavad seda, et üks suu-
remaid hüvesid, mis on meie

da kahte olulist aspekti. Esi-
teks neid, kes tahaksid Euroo-
pa Liidu sees taastadapüsivalt
piirikontrolli. Ja kuigi neid ei
ole väga palju, on see ikkagi
väga kahetsusväärne, et on pii-
savalt palju inimesi, kes taha-
vad ajas tagasi rännata ja võt-
ta meilt ühe suurema vabadu-
se. See on populism ning vai-
kiv enamus peab röökiva vä-
hemuse vastu välja astuma.

Teine aspekt, millega ma

inimestele läbi vaba reisimise
antud, on hoopis oht. Aga see
ei ole nii.

Seetõttu on hästi oluline, et
me ei pea Schengeni lepet ega
vaba reisimist iseenesestmõis-
tetavaks. See ei ole seda.See on
olnud võimalik ainult tänu sel-
lele, et me oleme Euroopa Lii-
dus, teeme tihedatkoostööd Eu-
roopa riikide vahel ja usaldame
üksteist. Kui ilmnevad problee-
mid, tuleb neileka adekvaatselt
vastata, aga samas hoida seda,
mis on väärtuslik.

Tõsist kriisi, mis Schenge-
nit ohustaks, te praegu siiski
ei näe?

Näen seda, et Schengen oli
suuremas ohus aasta-kaks ta-
gasi. Praeguseks on olukord
oluliselt paranenud ning kee-
gi ei sea enam kahtluse alla, et
toimiv Schengeni lepe ja efek-
tiivne Euroopa Liidu välispiir
oleksid vajalikud.

Euroopa Liidu liidrid kinni-
tasid oktoobris taas kord, kui-
võrd oluline on taastada täieli-
kult Schengeni toimimine, sest
kuus Schengeni liikmeriiki ka-
sutavad oma piiridel pistelisi
ajutisi kontrolle, mis on sisse

seatud nende sisejulgeoleku
vajadustest lähtudes.

See võimalus on olemas
ja on väga hea, et leping on
paindlik. Samas on minu arva-
tes hästi oluline, et pöörduksi-
me normaalsuse juurde tagasi
võimalikultkiiresti.

Üle piiri ei käi ainult ini-
mesed, vaidka kaubad. Ja kui
kõik kaubad hakkaksid taas
seisma piiridel, siis need pa-
ratamatult kallineksid. Seega
oleks piirikontrolli taastami-
ne tohutu hoop ka ekspordile
ja majandusele laiemalt.

Absoluutselt. Kuna see
puudutab otseselt meid (Ho-
lolei juhitudpeadirektoraati −
toim.) ehk transpordi valdkon-
da ja kaupade liikumist, olime
migratsioonikriisi tipphetkel
sunnitud tegema analüüsi, mi-
dapiirikontrolli taastamine tä-
hendaks. See läheks maksma
miljardeid eurosid, mis on seo-
tud kaotatud aja, efektiivsuse
ja kõige muuga.

See on hoopis teistsugune
Euroopa kui see, mida me tä-
na näeme, ja seetõttu me ei to-
hi lubada sellel tekkida.

Sirle Sommer-Kalda

Henrik Hololei. Matti Kämärä

Europe Directi Jõhvi teabekeskuse infoleht
Nr 27 Reede, 5. jaanuar 2018



SPORT

JALGPALL: Eesti meistritiitli võitnud saalijalgpallimeeskond jääb alles

Narva United saadab rahapuudusel kaks
meeskonda laiali

Klubi Narva United, kelle saalijalgpallimees-~

kond tunnistati Ida-Virumaa 2017. aasta parimaks
võistkonnaks, on rahapuudusel sunnitud likvidee-
rima oma jalgpalli- ja rannajalgpallimeeskonna.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Ka hiljuti loodud saalijalgpal-
li noortegrupp ei saanud loode-
tud mahus toetust, ent Narva
United jätkab nende toetamist
igati, seades eesmärgiks kas-
vatada üles uus saalijalgpallu-
rite põlvkond.

Narva Unitedi saalijalgpal-
limeeskonna silmapaistvatest
tulemustest tiivustatult teos-
tas klubi möödunud hooajal
oma idee luua Eesti esimene
saalijalgpalli noortevõistkond.
Seda projekti viiakse edukalt
ellu 2017. aasta septembrist:
22 kuni 19aastastNarva noort
käib treenerite ja pedagoogi
juhendamisel trenni tegemas
kaks korda nädalas.

Need noored saalijalgpallu-
rid hakkavad tulevikus täien-
dama Narva Unitedipõhikoos-
seisu − Ida-Virumaa spordiliit
tunnistasNarva Unitedi saali-
jalgpallimeeskonna ametlikult
2017. aasta tulemuste põhjal
maakonna parimaks võistkon-
naks. "Juba on mõned noored,
keda me põhimõtteliselt võik-
sime järgmisel hooajal duu-
belkoosseisu lülitada," kinni-
tas klubi juht Aleksandr Dmi-
trijev Põhjarannikule.

Rahaprobleemid
Dmitrijevi sõnul taotles

Narva United (juriidiline isik
MTÜ Narva Jalgpalli Liit)
Narva linnalt riigi poolt noor-
te huvitegevusele ja -haridu-
sele eraldatavast rahast oma
noortemeeskonna projektile
toetust. Alguses küsiti 12 000
eurot aastaks ning see summa
koosneb peamiselt treenerile
makstavast tasust.

Linn eraldas neile möödu-
nud aastal vaid 3000 eurot, lu-
bades Dmitrijevi sõnul anda
ülejäänu 2018. aastal. Ent juba
detsembri lõpus vastu võetud
linnavolikogu otsuse kohaselt
saab Narva jalgpalli liit selle
projekti tarvis lisaks veel vaid
5000 eurot.

Sellest hoolimata jätkab
klubi iseseisvalt noorte saali-
jalgpallimeeskonna finantsee-
rimist. Dmitrijevi kinnitusel
jätkuvad treeningud vähemalt
suveni. "Meie seda projekti
praegu kohe kindlasti pooleli
ei jäta." Enamgi veel: noortelt
endalt klubi mingit tasu ei võ-
ta ega hakkagi võtma.

"Kui me neilt praegu tasu
võtma hakkame, siis inimes-
te hulk väheneb, meie aga ta-
hame, et nad mängiksid, sest
huvi saalijalgpalli vastu on
praegu Narvas suur," märkis
Dmitrijev. "Seda enam, et ju-
ba on häid tulemusi: Eesti ka-
rikavõistlustel on meie noo-

red jõudnud veerandfinaali,"
lisas ta.

Toetatakse küll, kuid vähe
Õigluse huvides tuleb mär-

kida, et Narva United sai Nar-
va linna eelarvest − mitte rii-
gi eraldatavast rahast − möö-
dunud aastal 6000 eurot ja
saab sama palju ka tänavu.
Sel moel toetavad kohalikud
võimud nende osalemist Ees-
ti meistrivõistlustel. Peale sel-
le toetas linn Narva Unitedit
rohkem kui 2000 euroga UEFA
karikal osalemiseks uue võist-
lusvormi soetamiseks.

Aleksandr Dmitrijev üt-
les, et küsis pärast detsembri-
kuist otsust ametnikelt selgi-
tust, miks ei rahuldatud nende
taotlust noortemeeskonna te-
gevuse toetamiseks täiel mää-
ral, kuid vastust pole seni saa-
nud. Tema sõnul selgitati algul,
etküsitud summast tuleb ma-
ha arvata saali rent, kuna see
toetamisele eikuulu, ent lõpp-
tulemusenakärbiti seda sum-
mat tunduvaltrohkem.

"Kui 12 000 eurot kärbiti
5000 peale ning raha ei jätku
isegi treenerile palga maksmi-
seks, kes siis noori treenima
hakkab?" küsis Dmitrijev nuk-
ralt. "Tahaks väga teada, miks
lubatud toetust vähendati. Mi-
na seda ei mõista."

Narva linnavolikogu kul-
tuuri- ja spordikomisjoni ase-
esimees Vladimir Butuzov ei
suutnud kolmapäeval Põhja-
ranniku ajakirjanikule hoo-
bilt selgitada, miks otsustas
riigi raha jaotamisega tegel-
nud komisjon, kuhu ka tema
ise kuulub, Narva Unitedi pro-
jekti toetust kärpida. Ent ta rõ-
hutas, et ka 5000 eurot on toe-
tus.

Rohkem selgust
mängureeglites

Põhjalikku vastust Nar-
va Unitedi juhi päringule val-
mistab praegu ette Narva lin-
navalitsuse kultuuriosakond.
Sealtsamast tuletati Põhjaran-

nikule meelde, et küsitud sum-
ma said täies ulatuses üleüld-
se vaid vähesed: nagu ikka, tu-
li taotlusirohkem, kui oli eral-
datud raha.

Noorte huvitegevuse ja -ha-
riduse toetuseks on riigieelar-
ves 2018. aastaks Narva lin-
na jaoks ette nähtud 359 591
eurot ning selle jaotamisega
taotluse esitanute vahel tege-
les spetsiaalselt selleks loodud
kohalik komisjon.

"Me ei kurda linna otsu-
se üle. See poleks õige, sest
linn annab meile raha," rõhu-
tas Dmitrijev. "Solvuda võiks
siis, kui üldse midagi ei an-
taks. Lihtsalt veidi arusaama-
tu on, miks mõned mängivad
mingite teistsuguste reeglite
järgi."

"Mõnede" all peab ta silmas
eelkõige jalgpalliklubi Nar-
va Trans, kes saab linnalt igal
aastal kümneid tuhandeid eu-
rosid. Sellesama riigi toetuse
jaotamise raames sai Trans
detsembris veelka 5000 eurot− koolilaste tervisetundide lä-
biviimiseks ja tervislike elu-
viiside tutvustamiseks. Kaht-
lane võib see tundudaka selle-
pärast, et Transi president Ni-
kolai Burdakov on Narva lin-
navolikogu kultuuri- ja spor-
dikomisjoni liige.

Kaks meeskonda
saadeti laiali

Kuna saalijalgpalli noorte-
grupi ülalpidamiseks kulub
kogu Narva Unitedil olemas
olev raha, otsustas klubi lõpe-

tada oma jalgpalli- ja ranna-
jalgpallimeeskonna tegevuse.
Jalgpallis kaotatakse sellega
ühtlasi koht teises liigas.

Arvestuslikult kulub klu-
bil kõikide oma meeskonda-
de ülalpidamiseks 31 000 eu-
rot aastas. Sellest 6000 eral-
dab linn, ligikaudu 10 000 eu-
rot on kogunud klubi liikmed
ja sponsorid − ent puudujääk

on siiski väga suur ning seetõt-
tu keskendub klubi saalijalg-
pallile kui kõige edukamale,
populaarsemale japerspektii-
vikamale alale.

"Sponsorite toetused on
praegu minimaalsed ning neid
on meil vaja just saalijalgpal-
li arendamiseks," ütles Alek-
sandr Dmitrijev.

"Võhikule võib tunduda nal-

jakas − meile see küll nalja-
kas ei ole −, et sellest 6000 eu-
rost, mille me linnaeelarvest
saame, anname me vähemalt
3500 eurot linnale tagasi saa-
li rendi eest. Ent kui arvesta-
da, et nüüd tuleb meil noorte
treeningute eest endil juurde
maksma hakata, siis tulebmeil
linnale ehk ka 4000 eurot ta-
gastada," sõnas Dmitrijev.

ALEKSANDR DMITRIJEV
Me ei kurda linna otsuse üle− see poleks õige.

Foto Narva Unitedi saalijalgpallimeeskonna U19 treeningult. Treeningud toimuvad kaks korda nädalas Narva spordikeskuses ja
keeltelütseumis. Vanemtreenerid on StanislavBõstrov ja Andrei Koljazin. Narva United
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JÄÄPALL: Alagrupis tuleb vastamisi minna Šveitsi, Hiina ja Soomega

Kohtla-Järve naised sõidavad Hiinasse MMile
Järgmisel nädalal osaleb Hiinas toimuva-~

tel jääpallimeistrivõistlustel ka seni vaid ühe kor-
ra seda ala harjutanud Eesti naistekoondis, mil-
lest poole moodustavad Kohtla-Järve naised.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Kui Eesti meeskond on jääpal-
li maailmameistrivõistlustel
osalenud varemgi, siis nais-
kond teeb seda esimestkorda.
Maailmameistrivõistlustel
osalevad koos Eestiga kahek-
sa riigi koondised, peamised
favoriidid on selle ala valitse-
jadRootsi ja Venemaa.
Vastamisi maailma
selle ala tippudega

Eestil tuleb oma alagrupis
kolmel päeval järjest kohtuda
Šveitsi, Hiina ja Soomega. Sel-
lele järgneb veerandfinaal.

Eesti jääpalliföderatsiooni
president Ants Jürman tõdes,
et kaheksa maailmameistri-
võistlustel osaleva koondise
tasemevahe on küllaltki suur.
"Rootsi, Venemaa jaka Soome
on üsna omaette klassist. Nor-
ra ja USA on samuti tugevad.
Aga Hiina ja samuti esimest
korda osaleva Šveitsiga peaks
meie naiskond suutma küllalt-
ki võrdselt mängida. Millestki
peame alustama," sõnas ta.

Tähelepanuväärne on, et
Eesti koondis läheb maailma-
meistrivõistlustele, olles enne
seda üheskoos jääpalliväljakul
mänginud täpselt ühe korra.
Et Eestis ühtegi jääpallivälja-
kut pole, sõideti detsembris
Soome, kus Porvoos peeti üks
treeningmäng sealsete 15aas-
taste poiste vastu. Eesti nai-
sed kaotasid 0:12.

Mitmed aastad tagasi tehti
üks jääpalliväljak Maardus-

se. "Hiljem olemeplaaninud ka
mujal väljakut valada, aga vii-
maste aastate pehmetel talve-
del pole see kuidagi õnnestu-
nud," rääkis ta.

Jürmani sõnul on Eesti
koondis kokku pandud nais-
test, kes on varem jäähokiga
tegelnud. "Kahjuks ei saa mit-
med meie tugevad kaasa tulla,
sest sõit Hiinasse ei ole odav.
Rahvusvaheline alaliit katab
ligikaudu veerandi sõidukulu-
dest, ülejäänu peavad naised
ise maksma," rääkis ta.

Emad ja tütred kõrvuti jääl
Eesti naiskond sõidab maail-

mameistrivõistlustele 13 män-
gijaga. Et platsil peab koos vä-
ravavahiga olema korraga 11
mängijat, siis vahetusteks pal-
ju võimalusipole. Samas jääho-
kiga võrreldes on jääpalliväljak
tunduvalt suurem ja võrdne li-
gikaudu jalgpalliväljakuga. Ka
mänguaeg kestab poolteist tun-
di, mis jaguneb nagu jalgpallis-
ki kahe poolaja vahel.

Eesti koondise mängijate
vanuseline skaala on lai, jää-
des 18-48 aasta vahele. Nais-
konnas on ka kaks ema ja tütre
paari: Nadežda ja Janika Ra-
ku ning Svetlana Tsupsman
ja Delen Schüle. Peale nende
kuuluvad Kohtla-Järvelt Ees-
ti koondisesse veel Jelena Sc-
haronberg, Anna Stepanova ja
Arina Ivanova.

"Võimalust osaleda maa-
ilmameistrivõistlustel ei tu-
le just väga tihti ette. Kui se-
da pakutakse, siis tuleb seda
kasutada ja püüda anda en-

dast parim," selgitas Svetlana
Tsupsman, miks hokinaised
sellisest pealtnäha avantürist-
likust ideestkinni hakkasid.

Samas annab ta endale aru,
et midagi kerget Hiinas ees ei
oota. "Hokiga võrreldes on ik-
kagi väga palju asju teistmoo-
di. Reeglid oleme selgeks tei-
nud. Aga pallile pihta saami-
ne polnud alguses sugugi liht-
ne," sõnas ta, tuues ka näi-
teks, et kepp, millega jääl pal-
li taga aetakse, on tunduvalt
lühem kui hokis. "Pärast esi-
mest proovimist ja poolkõve-
ras asendis mängimist oli selg
mitu päeva valus."

Ka varustuse osas ei ole
Eesti koondisel suurt mille-
gagi kiidelda. Kui üldjuhul
mängitakse jääpalli spet-
siaalsete uiskudega, millega
on suurel väljakul ökonoom-
sem liuelda, siis Eesti naised
tõmbavad MMil jalga tava-
pärased hokiuisud, mis eel-
davad jalgadega tihedamat
töötamist.

Kui ligemale kümme aas-
tat tagasi peeti Eestis ka nais-
te jäähokimeistrivõistlusi, siis
viimastelaastatel enam mitte.
Naised treenivad ja osalevad
amatööride turniiridel kõrvu-
ti meestega.

JÄÄPALL
(RAHVUSVAHELINE NIMETUS BANDY)
* Mängitakse jalgpalliväljakusuurusel jääplatsil.
* Mänguaeg koosneb kahest 45minutilisest poolajast.
* Mõlemas võistkonnas on 11 mängijat, kellest üks on

väravavaht.
* Naiste maailmameistrivõistlusi peetakse iga kahe aasta tagant

alates 2004. aastast. Seitsmel korral on võitnud Rootsi ja korra
Venemaa.

* Rahvusvahelises jääpalliföderatsioonis on 32 liikmesriiki.
* Jääpall on võetud 2019. aastal toimuva taliuniversiaadi

võistlusprogrammi.
* Eestis hakati jääpalli mängima 1912. aastal, ent viimase poole

sajandi jooksul on see ala varjusurmas olnud. Meestekoondis
on siiski mitmel korral maailmameistrivõistlustel osalenud.

Hiinasse maailmameistrivõistlustele sõitev Eesti jääpallinaiskond on seda ala normaalväljakul saanud proovida seni vaid ühe
korra − läinud detsembris Soomes. ERAKOGU

MIKSER

Võõrkeeltes suhtlemine
aitab vältida umbluu õnge
langemist
Emakeeles mõeldes toimib
meie intuitsioon paremini,
kuid sellega langeb ka võime-
kus kriitiliselt hinnata ebausul
põhinevaid väiteid, teatasid
Itaalia teadlased.

Me oleme vahest kõik koge-
nud võõrkeeles suheldes ker-
get ebamugavust. Kindlasti on
paljud täheldanud sedagi, kui-
das võõrkeeles lipsavad van-
desõnad kergemini üle huul-
te ja on lihtsam pikemalt eba-
mugavatel teemadel peatuda.
Kõiki neid nähtusi on varem
ka teaduskirjanduses kirjel-
datud.

Ajakirjas The Quarterly
Journal of Experimental Psyc-
hology avaldatud uurimuses
näitavad Itaalia teadlased aga
sootuks uut avastust: võõrkee-
les mõtleminepaneb meid olu-
korda, kus saame vähem ka-
sutada intuitsiooni ja peame
seetõttuka kriitilisemalt mõt-
lema.

Hüpoteesi kontrollimiseks
kogusid Trento ülikooli psüh-
holoog Constantinos Hadjich-
ristidis ja kolleegid kokku
400 sakslast, kes valdasid li-
saks oma emakeelele ladusalt
ka inglise keelt. Katse käigus
jagati osalejatele mõnda täht-
sat sündmust, nagu eksamit
või tööintervjuud, ning tervet
päeva kirjeldavad stsenaariu-

mid mõlemaskeeles. Lisaks päe-
va põhisündmusele oli kirjelda-
tud sellest eristuvatkõrvalekal-
let, nagu kraanikausi ummistuse
avastamine, või ebausuga seos-
tatavaid sündmusi, nagu peeg-
li purunemine või langeva tähe
nägemine.

Pärast teksti lugemist küsiti
katses osalejatelt, kuidas nad
kirjeldatud kõrvalisi sündmu-
si hindasid. Tuli välja, et sünd-
muste puhul, mis ei puutunud
ebausku, polnud vahet, kum-
mas keeles teksti loeti. Nen-
de stsenaariumide puhul aga,
kus oli räägitud peegli puru-
nemisest või muust ebausuga
seonduvast, kirjeldasid ema-
keelse teksti lugejad halbade
või heade ennete mõju palju
rohkem kui võõrkeelse teks-
ti lugejad.

Teadlased oletavad, et feno-
men peab olema seotud eba-
uskude varase juurdumisega.
Näiteks võib emakeelne fraas
"peeglikillud" olla juba väga
noorelt omastatud ja loob ajus
tähendusi seetõttu palju kiire-
mini. Võõrkeelse teksti puhul
eelneb tähenduste konstruee-
rimisele aga võõrkeele lah-
ti muukimine, mis eeldab ka
põhjalikumat läbi mõtlemist.
Seetõttu ei teki ka assotsiat-
sioonid nii kergesti. (Posti-
mees.ee)
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Jõhvis näeb Eesti paremate
raamatuillustraatorite töid

Jõhvi kunstikooli ga-~

leriis näeb jaanuari lõ-
puni Tallinna 5. rahvus-
vahelise illustratsioonit-
riennaali Eesti kunstni-
ke tööde näitust, kus on
eksponeeritud Priit Pär-
na, Ülle Meistri, Urmas
Viigi, Regina Lukk-Toom-
pere ja paljude teiste
meie laste lemmikraa-
matute pildimaailma loo-
nud kunstnike looming.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Tallinna rahvusvaheline illust-
ratsioonitriennaal on hõlma-
nud kümmet Läänemere-äär-
set riiki, aga tänavu olid seal
külalised Vahemere äärest ja
koguni Iraanist.

Edaspidi saabki triennaal
selle korraldaja Viive Noore
sõnul hõlmama ka Vaheme-
re-äärseid riike, aga rändama
hakkab pärast triennaaliainult
Eesti kunstnike osa.

"Eesti illustraatorite tase
on väga kõrge, neil on pide-
valt näitused välismaal, kus
neid väga oodatakse. Välismi-
nisteeriumist saan ilmast ilma
kirju, kus öeldakse, et partne-
rid ootavad nende uusi näi-
tusi. Rääkides triennaali töö-
dest, on isegi raske kedagi esi-
le tuua, sest seal on nii palju
häid töid. Väga huvitavad tööd
on näiteks Urmas Viigil, Regi-
na Lukk-Toomperel, Katerii-

na Saarepil, Priit Real. Eesti
kunstnike töid iseloomustab
see, et meie inimesed teevad
töid enamasti käsitsi, mitte ar-
vutiga. Ja nad on väga isikupä-
rased, mis pole ka väga tava-
line, sest maailmas jälgitakse
väga palju nii-öelda moejoont,
aga meil on iga kunstnik isik-
sus," ütleb Noor.

Käesoleval aastal on Eesti
aukülaline Londoni raamatu-
messil ja seal esineb viisteist
meie illustraatorit. Noore mee-
lest on tegu liiga väikse esi-
nejate arvuga, sest tema sõ-
nul on Eesti paremaid illust-
raatoreid palju rohkem − tipp-
tegijaid umbes kolmkümmend
viis.

"Aasta lõpus tegi Prisma
oma ebaõnnestunud jõulu-
kingireklaamiga raamatutele
võib-olla tahtmatultreklaami.

Võib-olla on lugemine vähene-
nud, aga raamatud ja lugemi-
ne ei kao kuhugi. Töötan laste-
kirjanduse keskuses, meie ma-
jas tehakse lastega suurt tööd
ning võin kinnitada, et luge-
vaid lapsi on ja neid tuleb juur-
de,"kinnitab Noor.

Noorelt endalt on näitusel
Itaalia kirjaniku Paola For-
mica ideeraamatule "The si-
lent book" tehtud illustratsioo-
nid. Raamatus pole sõnagi kir-
janikult endalt, küll on ta aga
andnud juhised illustraatorei-
le teoseks, kus pildid ise kõne-
levad loo.

Jõhvi kunstikooli galeriis
on seekord eksponeeritud 22
kunstniku 65 tööd. Kogu tri-
ennaalil osales aga kokku 74
kunstnikku. Pärast Jõhvis
eksponeerimist rändab näitus
Moskvasse.

Vaade lasteraamatute illustratsioonide näitusele kunstikooli
galeriis. Mati Rautso
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